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НОРМИРУЕМЫЕ ДЕФОРМАЦИОННЫЕ МОДЕЛИ ПО РАСЧЕТУ 

ТРЕЩИНООБРАЗОВАНИЯ ЖЕЛЕЗОБЕТОННЫХ КОНСТРУКЦИЙ  
 

Аннотация. В исследовании проводится подробный анализ применения нормируемых 

деформационных моделей в целях практического вычисления такой расчетной характеристики, 
как трещиностойкость у железобетонных элементов. Для теоретической проверки значений 

момента трещинообразования используется два метода расчета, основанных на применении 

упругопластического момента сопротивления сечения и нелинейной деформационной модели. 

Также применяется сравнительный анализ расчетных значений с экспериментальными 

данными.  

В ходе теоретических исследования момента трещинообразования с использованием 

данных методиксделаны и анализом экспериментальных данных сделаны следующие выводы. 

Расчетное значение в процессе применения упругопластического момента и двухлинейной 

диаграммы состояния бетона не превышает экспериментальные и обладают запасом в 

пределах 10%. 
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NORMALIZED DEFORMATION MODELS FOR THE 

CALCULATION OF CRACKING OF REINFORCED CONCRETE 

STRUCTURES  
 

Abstract. The study provides a detailed analysis of the application of normalized deformation 
models in order to practically calculate such a design characteristic as crack resistance in reinforced 

concrete elements. For theoretical verification of the values of the moment of cracking, two calculation 

methods are used, based on the application of the elastic-plastic moment of cross-section resistance and 

a nonlinear deformation model. A comparative analysis of calculated values with experimental data is 

also used. 

In the course of theoretical studies of the moment of cracking using these techniques, the 

following conclusions were made and the analysis of experimental data was made. The calculated value 

during the application of the elastic-plastic moment and the two-line diagram of the state of concrete 

does not exceed the experimental ones and has a margin of 10%. 
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